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BRMG.0012.45.2022.KSiT 
 

PROTOKÓŁ Nr 42-05/2022 
 

Z czterdziestego drugiego posiedzenia Komisji Sportu i Turystyki Rady 

Miasta Gdańska w VIII Kadencji Rady Miasta Gdańska, które odbyło się w 

dniu 25 maja 2022 roku, a rozpoczęło o godz. 16:30 z wykorzystaniem 

środków porozumiewania się na odległość (zdalny tryb obradowania) poprzez 

aplikację MS TEAMS. 
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 (lista 

członków Komisji) i 2 (lista gości) do protokołu. 
 

Na stan sześciu członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło sześć osób, 

czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca 

Komisji Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska. 
 

Po otwarciu 42 posiedzenia Komisji przewodnicząca sprawdziła na początku 

posiedzenia obecność członków Komisji: 
 

Radna Kamila Błaszczyk – obecna 

Radny Piotr Dzik – obecny 

Radna Alicja Krasula – obecna 

Radny Przemysław Malak – obecny 

Radny Lech Wałęsa – obecny 

Radna Beata Jankowiak - obecna 
 

Następnie stwierdziła quorum i powitała zebranych. Poinformowała również, że porządek 

obrad został w terminie regulaminowym wysłany do radnych drogą elektroniczną. 

Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 

 

1. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia 

woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym spółki Hala 

Gdańsk-Sopot spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku 

– druk nr 1278. 
Przedstawia: Pani Małgorzata Stasiak – Główny Specjalista w Referacie Nadzoru Właścicielskiego w 

Wydziale Polityki Gospodarczej 
 

2. Informacja o bieżących imprezach sportowych na terenie Miasta Gdańska. 
Przedstawia: Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 
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3. Promocja Miasta Gdańska – działania Gdańskiej Organizacji Turystycznej. 
Przedstawia: Pan Łukasz Wysocki – Prezes Zarządu Gdańskiej Organizacji Turystycznej 
 

4. Funkcjonowanie Karty Mieszkańca i Karty Turysty. 
Przedstawia: Pan Łukasz Wysocki – Prezes Zarządu Gdańskiej Organizacji Turystycznej 
 

5. Wykorzystanie infrastruktury przystanków wodnych przez podmioty 

komercyjne świadczące turystyczne usługi przewozowe. 
Przedstawia: Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 
 

6. Rozwój turystyki wodnej w Gdańsku. 
Przedstawia: Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 
 

7. Programy edukacji morskiej dla dzieci i młodzieży. 
Przedstawia: Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego, Pan Leszek 

Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 
 

8. Rozpatrzenie wniosku dotyczącego nadania imienia Leona Walleranda 

zespołowi zmodernizowanych boisk przy Zespole Szkół „Conradinum”. 
Przedstawia: zaproszony gość, Wydział Rozwoju Społecznego 
  

9. Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 

Przewodnicząca poinformowała, że nie ma zmian w porządku obrad, a uwag również nie 

zgłoszono. Następnie poddała pod głosowanie przyjęcie porządku obrad. 
 

Głosowanie:  

Radna Kamila Błaszczyk – za 

Radny Piotr Dzik – nie brał udziału w głosowaniu 

Radna Alicja Krasula – za 

Radny Przemysław Malak – za 

Radny Lech Wałęsa – nie brał udziału w głosowaniu 

Radna Beata Jankowiak – za 
 

Karta z głosowaniem imiennym stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

PUNKT  - 1 
 

Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia woli 

objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym spółki Hala Gdańsk-

Sopot spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku – druk nr 

1278. 

(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z L Sesji Rady Miasta Gdańska z 26 

maja 2022 r. BRMG.0006.123.2022). 
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Pani Małgorzata Stasiak – Główny specjalista w Referacie Nadzoru Właścicielskiego 

w Wydziale Polityki Gospodarczej w imieniu wnioskodawcy przedstawiła projekt 

uchwały.  

Powiedziała: Gmina miasta Sopotu i Gdańska posiadamy po 50% udziałów w spółce. Ze 

względu na to, że minęło już ponad 11 lat od czasu uruchomienia obiektu od jakiegoś 

czasu spółka realizuje szereg inwestycji. W tym roku na te inwestycje zarówno miasto 

Gdańsk jak i miasto Sopot przeznaczają 800 000 zł. W tym roku będą to inwestycje 

związane z instalacją fotowoltaiczną, kolejnym etapem już trzecim, utworzeniem aplikacji 

mobilnej ułatwiającej dotarcie do miejsca docelowego na trybunach osobom z dysfunkcją 

wzroku, wymianą akumulatorów systemów bezpieczeństwa, akumulatorów UPS, kamer, 

wymianą systemu informatycznego DS, wymianą projektorów i wymianą mikrofonów 

bezprzewodowych. To jest tak jakby kontynuacja tego co już się zaczęło też w roku 

poprzednim. Środki na to dokapitalizowanie są zabezpieczone w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej Miasta Gdańska na lata 2022-2050. Sopot już w tej chwili posiada w tym 

zakresie zgodę Prezydenta Miast Sopotu. U nich to przechodzi zarządzeniem, które 

zostało podpisane w dniu 5 maja. To wszystko. Dziękuję. Jeżeli będą jakieś pytania to 

bardzo proszę. Postaramy się z panią prezes odpowiedzieć.   
 

Przewodnicząca Beata Jankowiak podziękowała za przedstawienie projektu uchwały, a 

następnie z uwagi na brak głosów w dyskusji, poddała pod głosowanie przyjęcie i 

pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w druku nr 1278. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   

Komisja Sportu i Turystyki Rady Miasta Gdańska wysłuchała informacji i wyjaśnień 

przekazanych przez Panią Małgorzatę Stasiak – Głównego Specjalistę w Referacie Nadzoru 

Właścicielskiego w Wydziale Polityki Gospodarczej, a następnie w wyniku 

przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie - 5 głosami za, przyjęła i pozytywnie 

zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1278. (Opinia nr 42-05/84-10/2022) 

 

Karta z głosowaniem imiennym stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 

PUNKT  - 2 
 

Informacja o bieżących imprezach sportowych na terenie Miasta Gdańska.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Informacja została przesłana do państwa radnych. Jeżeli pan dyrektor by mógł o takich 

najważniejszych wydarzeniach opowiedzieć to bardzo proszę, oddaję głos.  
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Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

Pani przewodnicząca, szanowni państwo radni, rzeczywiście tych imprez jest bardzo dużo 

i trudno powiedzieć która jest ważna, która mniej ważna, bo dla tych, którzy imprezy 

organizują to każda jest bardzo ważna.   

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

To o tych największych może.  

 
Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

Dobrze. Oprócz meczów żużlowych Wybrzeża Gdańsk taką chyba naszą największą 

imprezą, która odbędzie się w czerwcu to jest Challenge Gdańsk. To jest triathlon, który 

organizujemy wspólnie z marką Challenge w Gdańsku drugi raz. W zeszłym roku 

debiutowaliśmy z nazwą tej imprezy. Bardzo dobre opinie. To wydarzenie w Gdańsku 

zostało uznane najlepszą imprezą tej marki Challenge, tam, gdzie je organizowali, czyli 

głównie w Europie. Więc to jest taka nasza pewnie teraz sztandarowa impreza 

triathlonowa, trochę w innym wydaniu, bo prócz dystansu pół Ironmana wróciliśmy do 

tego z czego Gdańsk słyną, czyli z dystansu olimpijskiego, który też cieszył się bardzo dużą 

popularnością. To będzie nasza taka flagowa impreza w tym roku. Oprócz tego regaty 

Nord Cup już kolejna edycja, też w trochę zmienionej formule organizatorzy będą 

rozgrywali te regaty przez 3 tygodnie, więc tego żeglarstwa będzie bardzo dużo. Z 

ciekawych rzeczy, które bym polecił to też już tradycyjna impreza w Gdańsku 

Międzynarodowy Festiwal Chodu i Bieg Pocztowca. Chód jest w randze Mistrzostw Polski 

U20 i U23 i coś co się odbędzie w najbliższą sobotę i państwa radnych bardzo serdecznie 

na to zapraszam w imieniu Biało-Zielonych Ladies. Turniej finałowy Mistrzostw Polski 

Rugby Kobiet 7. Na tym turnieju jestem przekonany, że nasze dziewczyny przypieczętują 
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dwunasty już złoty medal Mistrzostw Polski. Oprócz tego tak jak wspomniałem trochę tych 

imprez tej mniejszej rangi, ale te myślę, że są takie najważniejsze. Dziękuję.     
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękujemy bardzo. Czy ze strony państwa radnych są pytania co do tego punktu?  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Jakby był ten maraton panie dyrektorze czy mógłby pan pana Feliksa śliwińskiego byłego 

bardzo dobrego chodziarza Lechii, on jest zapraszany?  
 

Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

Panie radny, my nie organizujemy tego wydarzenia, ale zapytam się. My 

współorganizujemy go.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Śliwiński jeden z lepszych chodziarzy naszych z wybrzeża.  
 

Pan Adam Korol – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

Panie radny zapytam się.  
 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Dziękuję. Pozdrawiam. 
 

PUNKT  - 3 i 4 
Promocja Miasta Gdańska – działania Gdańskiej Organizacji Turystycznej. 

Funkcjonowanie Karty Mieszkańca i Karty Turysty. 

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy jest z nami pan prezes Wysocki już? Nie widzę. Czy ktoś będzie referował za pana 

prezesa? Nie widać. Czy z zarządu Gdańskiej Organizacji Turystycznej ktoś z państwa 

będzie referować ten temat? Moja propozycja jest taka, że zamienimy punkty, które 

dotyczą Gdańskiej Organizacji Turystycznej i jak pan prezes się podłączy do nas, bądź 

ktoś z Gdańskiej Organizacji Turystycznej to wrócimy do tych punktów, ale żeby zmienić 

porządek obrad to musimy to przegłosować. Proponuję, żeby pkt 3 promocję miasta 

Gdańska – działania Gdańskiej Organizacji Turystycznej oraz pkt 4 funkcjonowanie 

Karty Mieszkańca i Karty Turysty przeniesiemy do omówienia po pkt 8. Proszę o 

przegłosowanie tego wniosku o zmianę porządku obrad.    
 

Zmiana w porządku posiedzenia.  

Radny Lech Wałęsa – za 

Radna Kamila Błaszczyk – za 
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Radny Piotr Dzik – za 

Radna Alicja Krasula – za 

Radny Przemysław Malak – za 

Radna Beata Jankowiak – za 
 

PUNKT  - 5 
 

Wykorzystanie infrastruktury przystanków wodnych przez podmioty komercyjne 

świadczące turystyczne usługi przewozowe. 

 

 
 

Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 

Pani Przewodnicząca, szanowni państwo chciałbym przedstawić wykorzystanie 

infrastruktury przystanków wodnych tramwajów przez podmioty komercyjne świadczące 

usługi turystyczne. Jest to jedna z działalności, którą prowadzi Gdański Ośrodek Sportu. 

Jeżeli chodzi o infrastrukturę przystanków tramwajów wodnych to GOS zorganizował 

spotkania, bo jesteśmy otwarci na współpracę z różnymi podmiotami. Jak państwo wiecie 

już drugi rok, właściwie trzeci od 2019 r. nie organizujemy przewozów tramwajów 

wodnych, a są to przewozy organizowane przez podmioty komercyjne i tutaj muszę 

powiedzieć, że ten rynek, który został zainicjowany Programem Ożywienia Dróg Wodnych 

ma się dobrze, bo w tym roku zgłosiło się 14 chętnych do prowadzenia różnego rodzaju 

działalności na przystankach tramwaju wodnego. Zawarliśmy do tej pory 6 umów, ale to 

nie znaczy, że to jest ostateczna liczba, bo dopiero sezon przed nami, wakacje za ponad 

miesiąc się rozpoczną, więc pewnie ten najwyższy pik będzie w miesiącach lipiec, sierpień i 

udostępniamy tą infrastrukturę jeżeli chodzi o przystanki tramwaju wodnego i są one 
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realizowane w cyklu 15-minutowym. Robimy zawsze spotkania z tymi podmiotami, 

ustalamy harmonogram przybić i sposób realizacji tychże usług. Dzisiaj mamy już 

przychody do maja na 24 660 zł, natomiast jeżeli chodzi o zeszły rok to była kwota 104 690 

zł.    

 

Jeżeli chodzi właśnie o tą infrastrukturę to do końca maja wykorzystywany jest tylko 

przystanek Zielony Most, gdyż tramwaj nie cumuje przy Targu Rybnym, gdyż on jest do 

końca maja nieczynny, ale już od 1 czerwca będzie czynny. Jest to, przypomnę, jeden z 

najbardziej obleganych przystanków. To ten znajdujący się przy hotelu Hilton.  
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Do końca maja mamy tylko do wykorzystania przystanek Zielonego Mostu jak 

wspomniałem. Jest tam remont jak wspomniałem przystanku przy Targu Rybnym, więc 

będziemy też od 1 czerwca go uruchamiali. Natomiast też od 1 czerwca chcemy 

uruchomić nowy przystanek o nazwie Wartka, który będzie znajdował się między kładką 

na wyspę Ołowianka, a mostem Wapienniczym. To tyle jeżeli chodzi o wykorzystanie 

tramwaju wodnego.  
 

 

PUNKT  - 6 
Rozwój turystyki wodnej w Gdańsku. 
 

 
 

Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 

Chciałbym powiedzieć o przystani żeglarskich, które funkcjonują w Gdańsku, którymi 

zarządzamy. Jest sporo tych przystani, bo to jest Marina Gdańsk, gdzie mamy 72 miejsca 

cumownicze i mamy złożoną aplikację o certyfikat Błękitnej Flagi. Mamy przystań Żabi 

Kruk z 24 miejscami. Również jest złożona aplikacja o certyfikat Błękitnej Flagi. Przystań 

Sienna Grobla z 31 miejscami. Również mamy złożony certyfikat o Błękitną Flagę i Tamka 

jest tylko 16 miejsc cumowniczych i 10 ez-dock'ów do cumowania skuterów i też mamy 

złożoną aplikację Błękitną Flagę. Dodam tylko też, że trwają prace nad uruchomieniem 

mariny, która będzie za mostem Stągiewnym. Jest to marina, która powstaje w 

partnerstwie publiczno-prywatnym i miejmy nadzieję, że zostanie uruchomiona już 

niebawem, aczkolwiek sam most jeszcze nie jest dokończony i będzie to poprawa 

dostępności miejsc cumowniczych, bo jest wielki niedosyt jeżeli chodzi o miejsca 

cumownicze. Oddaliśmy, jak państwo pamiętacie 21 września 2021 r. przystań 
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Nadwiślańska, czyli na wyspie Sobieszewskiej. Tam mamy ponad 70 miejsc cumowniczych. 

Przystań się bardzo dobrze przyjęła. Już jest prawie w całości wypełniona. Również 

składamy tam aplikację o Błękitną Flagę. Natomiast cały czas w remoncie jest jeszcze 

przystań Górki Zachodnie, którą od września będziemy operowali na zasadach takich jak 

do tej pory prowadził to Jachtklub Stoczni Gdańskiej.  

 
 

 

Jeżeli chodzi o edukację ekologiczną, którą też prowadzimy to cały czas dużą 

popularnością cieszy się akcja Eko Kajak, czyli zbieranie śmieci za darmowe udostępnienie 

mieszkańcom oraz turystom kajaku lub innego sprzętu w zamian za sprzątanie Motławy. 
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To jest bardzo popularna aktywność, która się przyjęła doskonale. Realizujemy to tylko w 

dni powszednie, gdyż w weekendy i tak się nam się dobrze sprzedają te wypożyczenia. Ma 

to za zadanie zwiększenie efektywności związanej z ochroną środowiska oraz tworzenie 

takiego pozytywnego wizerunku naszego miasta i GOS-u i jest to jakby takie wzbogacenie 

oferty turystycznej Miasta Gdańska o możliwość wypożyczenia kajaku i zwiedzanie 

naszego miasta od strony wody. Jest to projekt realizowany już drugi rok.   

 
 

 

Prowadzimy także wypożyczalnię sprzętu pływającego na Żabim Kruku codziennie w 

godzinach 8:00-18:00. Jeżeli chodzi o ceny to jest 20 zł za godzinę, 35 zł za 2 godziny i 50 zł 
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za 3 godziny. Do dyspozycji wypożyczających są kajaki 1-osobowe, 2-osobowe, rowery 

wodne, takie specjalne deski z wiosłem, które nazywają się yogakajak oraz łodzie 

wiosłowe. Dysponujemy także wieloma przystaniami kajakowymi oddanymi w zeszłym 

roku. Jest to projekt realizowany przez Urząd Marszałkowski, Pomorskie Szlaki Kajakowe. 

Oddano ich 6 w zeszłym roku. Znajdują się one w miejscach takich jak ul. Tamka, na Żabim 

Kruku, Kanał Młynówka to jest w Sobieszewie. Taka mała dygresja i taki smutny epizod, 

gdyż ten przystanek został zdewastowany. Jesteśmy w takcie odbudowy, ale tam zginęły 

blaty, zostały uszkodzone kamery, różnego rodzaju oznakowanie, dosyć znaczne straty, 

ale mamy to ubezpieczone i będziemy to odtwarzać przed sezonem. Kolejna przystań to 

Kamienna Grodza oraz Wiosna Ludów i na Górkach Zachodnich. Przypomnę tylko, ta 

infrastruktura jest ogólnodostępna i udostępnione są wszystkim chętnym. Wyposażone są 

w platformy, pomosty pływające i małą architekturę typu wiaty, ławostoły, paleniska, 

suszarki na kajaki oraz ewentualne przenoski.  

 

 

PUNKT  - 7 
 

Programy edukacji morskiej dla dzieci i młodzieży. 

 

Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 

Jeżeli chodzi o programy edukacji morskiej to chciałbym głównie się skoncentrować na 

tym, co nowego. Edukacja morska to rozpoczynamy program szkolenia z 

wykorzystaniem jednostek Mariner 19, które zostały nam przekazane przez Urząd 

Marszałkowski jesienią zeszłego roku. Są to jednostki, które jak widać na załączonym 

obrazku otwartopokładowe, one się nazywają w zależności od tego, bo jest ich 5, jak 
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ptaki, które zamieszkują Ptasi Raj. Na przykładzie jest pokazany na zdjęciu Ostrygojad, 

ale jest Siewka, Sieweczka i inne nazwy. To taki ukłon w kierunku takiego lokalnego 

naszego zasobu ekologicznego. Jest to jednostka, która jest jednostką o zacięciu nieco 

regatowym, aczkolwiek jeszcze nadająca się do szkolenia dla początkujących żeglarzy. 

Jednostki zupełnie nowe, nowe konstrukcje, bezpieczne, mieczowe, długość 19 stóp jak 

wspomniałem. Jest to taki projekt, który będziemy realizowali w oparciu głównie o 

osoby, które się edukują na pokładzie Zaruskiego czyli w oparciu o Zaruskiego, czyli 20 

osób objętych Akademią Zaruskiego. Tu przypomnę, że kolejne nabory będą się 

rozpoczynały jeszcze w te wakacje, bo od września ruszamy z kolejną edycją Akademii 

Zaruskiego, ale oprócz tego w wakacje same będziemy organizowali półkolonie, które 

będziemy realizowali dla 40 osób. Są to darmowe zajęcia na stronie Gdańskiego 

Ośrodka Sportu są jeszcze wolne miejsca z tego co wiem, ze 100 miejsc w poszczególne 

dni jeszcze mamy kilkadziesiąt miejsc wolnych, ale one się szybko wypełniają. Jest 

formularz kontaktowy na naszej stronie.    

 
Jakie cele? Przede wszystkim rozwój umiejętności z zakresu przewidzianego dla 

żeglarza jachtowego, czyli tożsamy program, chociaż nie robimy egzaminów na 

żeglarza, bo nie mamy certyfikacji, nie mamy odpowiednich kompetencji do tego, żeby 

dać taki certyfikat. Jest to takie szkolenie tożsame z poziomem umiejętności 

wymaganych na stopień żeglarza jachtowego. Jest to taki pomost pomiędzy 

teoretycznym przygotowaniem w ramach Akademii Zaruskiego, a praktyką w samym 

rejsie już na Zaruskim i oczywiście rozwój żeglarski dla każdego od osób 

początkujących do osób, które już są nieco zaawansowani. Kształtujemy kompetencje 

miękkie takie jak umiejętność współpracy, odpowiedzialności, uważności, dokładności, 

organizacji.   
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Jeżeli chodzi o sam żaglowiec Generał Zaruski to oczywiście realizujemy tą swoją misję 

szkoleniową. W tym roku obchodzimy mały jubileusz 10-lecia funkcjonowania 

Zaruskiego. Niedawno, bo wczoraj wrócił nasz żaglowiec z wizyty w Bremie Vegesack, 

gdzie świętowaliśmy 400-lecie naszego partnerskiego portu Bremen. Rejs 9-cio dniowy, 

który zakończył się wczoraj przy Zielonej Bramie. Był też okazją do rozpoczęcia 

uroczystości 100-lecia żeglarstwa w Polsce i właśnie młodzież, która przeszła potem do 

Dworu Artusa rozpoczęła właśnie te uroczystości wspólnie z Pomorskim Okręgowym 

Związkiem Żeglarskim, z udziałem pani Prezydent oraz pana Marszałka Województwa 

Pomorskiego Mieczysława Struka.  

Ponad 40 rejsów w tym roku planujemy. To jest rekordowa ilość. Są to rejsy od 1-

dniowych, też przypomnę, że 27-go jest rejs dla radnych Miasta Gdańska, ale też są to 

rejsy wielodniowe, 3-dniowe, 7-dniowe, a nawet 14-dniowe, które są realizowane w tym 

roku z udziałem, a właściwie dzięki funkcjonowaniu programu Eko Ship, którego GOS 

jest liderem. Jest to projekt europejski realizowany w ramach projektu Erasmus + Sport. 

Akademia Zaruskiego jest to kompleksowa oferta pozaszkolnych zajęć żeglarskich, 

która jest realizowana w tym roku, ale też będzie realizowana w przyszłym roku. 

Zaruski też jest swego rodzaju ewenementem, bo jesteśmy też uczestnikiem programu 

Błękitna Flaga. Przypomnę tylko, że niewiele takich jednostek jest, które uczestniczą w 

tym programie, a Zaruski prawdopodobnie będzie pierwszą w ogóle w Europie 

jednostką, która otrzyma taki certyfikat, ale to jeszcze przed nami.  

Jeżeli chodzi o rejsy, które jeszcze przed nami to wspomniałem już o tej długości 

różnego typu rejsów. Właśnie ten 8-dniowy, który się odbył ostatnio. Są dwa 14-dniowe 

z Eko Ship realizowane. 1-dniowe rejsy Programu Edukacji Morskiej oraz WOŚP-u. 

Pływają z nami harcerze, osoby, które są stowarzyszone w fundacjach, 
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stowarzyszeniach, rejsy dla gdańszczan i turystów. Mamy kolejny taki produkt, który się 

ostał z poprzednich projektów europejskich Poznaj Generała oraz Poznaj Gdańskie 

Oldtimery. To jest właśnie owoc projektu unijnego Baltic Pass, gdzie promujemy to 

dziedzictwo kultury morskiej znajdujące się w naszym regionie. Jest to projekt, który 

jest kierowany do wszystkich. Jest to odpłatna możliwość korzystania z brania udziału w 

rejsie na naszych oldtimerach takich jak Antica, Baltic Star, Generał Zaruski. To są 

właśnie te jednostki, które będą uczestniczyły w tym projekcie. Mamy też projekty 

służące akademii Zaruskiego, tygodniowe rejsy całoroczne. Nasza jednostka jest też 

przeznaczona do tego, aby brać na pokład osoby niepełnosprawne. Jesteśmy otwarci 

oczywiście w miarę możliwości. Nie jest to możliwe oczywiście dla osób będących na 

wózkach, ale z niepełnosprawnościami intelektualnymi czy też innymi, drobnymi 

fizycznymi jest to jak najbardziej możliwe i to realizujemy. Powiem tylko, że ok 90% 

rejsów, które odbywamy to są rejsy, które są zgodne z tym co założyliśmy, bo to jest 

przeznaczone dla dzieci i młodzieży. Dziękuję państwu i gdyby państwo radni mieli 

jakieś pytania to udzielę odpowiedzi.   

 
Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękujemy panie dyrektorze. Podsumowując mieliśmy kilka punktów jednym, po kolei. 

Czy na tym etapie są jakiekolwiek pytania? Nie widzę. Jeżeli chodzi o wypożyczalnie 

kajaków, łodzi, rowerków wodnych jakie to są ilości np. kajaków? Bliżej 100? Czy 20? 

Faktycznie jest duże zainteresowanie, więc być może warto by było pomyśleć o 

dokupieniu.  
 

Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Gdańskiego Ośrodka Sportu 

Na razie zaspokojenie tych potrzeb jest oczywiście wystarczające, ale w dni słoneczne 

zdarza się, że brakuje tego sprzętu. Na dzisiaj myślę, że nie ma takiej potrzeby, żeby 



 

 

 

15 

 

 

 

dokupywać. Myślę, że istniejące obok chociażby wypożyczalnie uzupełniają ten 

chwilowy brak przy dobrej pogodzie, ale jeżeli chodzi o przystań to samą przystań to 

też myślimy o rozszerzeniu funkcjonowania tej przystani i udostępnienia jej młodzieży, 

bo np. Zespół Szkół Nr 6 na ul. Głębokiej już tam jest mocno wypełniony, tym bardziej, 

że tam jeszcze się dzieją różne inwestycje wokół i ten teren się kurczy, więc myślimy o 

tym, żeby tą przystań również udostępniać młodzieży szkolnej w takim czasie, kiedy jest 

to możliwe. Prowadzimy rozmowy z dyrektorem szkoły w tym zakresie.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję bardzo. Nie widzę więcej pytań. Bardzo dziękuję za zreferowanie tych 

punktów. Przechodzimy do Programu Edukacji Morskiej dla dzieci i młodzieży i bardzo 

proszę oddaję głos pani Aleksandrze.   

 

Pani Aleksandra Kulik – Starszy Inspektor w Referacie Strategii i Programów 

Społecznych w Wydziale Rozwoju Społecznego  

W imieniu Wydziału Rozwoju Społecznego chciałabym zaprezentować materiał. ?Jest to 

prezentacja, która odwołuje się do materiału prezentowanego państwu w czasie 

pandemii w zeszłym roku. To chyba była Komisja lutowa czy marcowa. Trochę nowych 

rzeczy się zadziało.  

 
Dziękuję panu dyrektorowi Paszkowskiemu za wprowadzenie do edukacji morskiej pod 

kątem właśnie walorów jej korzyści płynących dla uczestników. Warto tutaj zaznaczyć, 

że staramy się być jak najbliżej siebie jeżeli chodzi o nasze podmioty GOS i WRS. 6 maja 

mieliśmy wspólną konferencję w momencie wypływania jednostki STS Generał Zaruski 

właśnie do portu Vegesack. Otworzyliśmy oficjalnie sezon żeglarski. To było dokładnie 
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10 lat, również 6 maja 2010 r. było otwarcie Programu Edukacji Morskiej w Gdańsku, 

więc nasz flagowy, powszechny Program Edukacji Morskiej w Gdańsku ma już te 12 lat 

jest realizowany z przerwą pandemiczną. Cały czas myślimy o edukacji w ten sposób, 

widzimy to w takiej postaci piramidy. Wiem, że GOS też się posługuje taką formułą w 

komunikacji konstruowania oferty, gdzie u podstawy mamy działania i projekty dziejące 

się w szkołach, w placówkach oświatowych, w klasach sportowych, szeroko w szkołach. 

My do tego dokładamy nasz Program Edukacji Morskiej w Gdańsku, który jest 

programem powszechnym obejmującym uczestników od przedszkola aż do szkoły 

ponadpodstawowej, do tego są też oczywiście działania, projekty GOS-u w tej 

piramidzie naszej uwzględnione, kierowane bardziej do specyficznych, 

uszczegółowionych grup, a staramy się jak najwięcej również dodać dodatkowych 

projektów bazując na dostępnym dofinansowaniu z funduszy unijnych np. Gdańsk pod 

żaglami wiedzy jest projektem przeznaczonym dla 25 szkół podstawowych i jest on 

finansowany z RPO czyli z naszego Regionalnego Programu Operacyjnego.   

 
Projekt Szkutnia zakończył się w styczniu. On był dla najstarszej młodzieży plus jeszcze 

zahaczał o pierwszy rok studiów dla 40 osób z grantu norweskiego z Funduszy 

Norweskich, więc staramy się jak najbardziej też szukać tych możliwości finansowych, 

które wzbogacają, obudowują nam nasze podstawowe działania w obszarze edukacji 

morskiej. Pojawiają się w naszym obszarze partnerstwa, współdziałania, również takie 

podmioty jak ZHP Chorągiew Gdańska, która ma duża sama też projektów 

finansowanych z różnych źródeł również rządowych kierująca ofertę do dzieci i 

młodzieży w Gdańsku m. in., ale też będąca partnerem naszym w projekcie Gdańsk pod 

żaglami wiedzy. Jest oferta Samorządu Województwa Pomorskiego z takiego poziomu 

działania strategicznego w ramach RPO, które właśnie kierowane jest m. in. do uczniów 
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w obszarze właśnie edukacji morskiej i jeszcze kilku partnerów się udało wskazać tak 

naprawdę.      

 
To są te nasze projekty. Jeżeli chodzi o nowości to Szkutnia się właśnie zakończyła w 

styczniu 2022. Gdańsk pod żaglami wiedzy został wydłużony do czerwca 2023. To jest 

właśnie te 25 szkół podstawowych, łącznie prawie 1300 uczniów z klas 1-8 będzie 

objętych programem i 6 nauczycieli, którzy również dostają ofertę rozwijania swoich 

umiejętności, swojej wiedzy, ogólnie kompetencji w obszarze edukacji morskiej.   
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Jeżeli chodzi o Program edukacji morskiej w Gdańsku ten nasz flagowy to w grudniu 

zawarliśmy umowę po zakończonym postępowaniu. Nowym wykonawcą został po 

latach współpracy z Fundacją Gdańską został UKS Szóstka. Zawarliśmy umowę na 

1 200 000 zł. Ten projekt jest już w realizacji. 

Najważniejsze informacje o tym naszym Programie Edukacji Morskiej w Gdańsku. Jeżeli 

chodzi o cele to rozwijanie tożsamości lokalnej, rozwijanie kompetencji kluczowych, 

kształtowanie postaw proekologicznych, ale też nastawienie na sport, na aktywny 

sposób spędzania czasu wolnego, promocja pod tym kątem. Chodzi nam o to, żeby 

dotrzeć do jak największej liczby uczniów w szkołach, czyli zwiększyć ilość szkół, 

zwiększyć ilość uczniów, którzy się pojawiają chociaż na pojedyncze zajęcia, tak, żeby 

posmakowali ej edukacji morskiej, a później szli w górę tej naszej piramidy aż do 

doskonałości, aż do mistrzów olimpijskich. Aktywności edukacyjne się zaczęły 22-go 

marca po podpisanej umowie. To są zajęcia w Narodowym Muzeum Morskim. Do tej 

pory 34 grupy zrealizowane dla uczniów klas 4-6 i 7-8, jak również dla przeszkoli. 

Przedszkola mają w Spichlerzu działania i klasy 1-3 również realizują tam taki Program 

Zabytki na dnie mórz. Odbyły się dwa spotkania w przedszkolach z żeglarzem, 

wioślarzem, mistrzem i ruszył Gdański Klub Edukacji Morskiej, który jest skierowany dla 

młodzieży szkół ponadpodstawowych. Odbyło się jedno spotkanie i dzieciaki też już 

zaczęły, młodzież zaczęła zajęcia wodne w ramach szkolenia na patent żeglarza 

jachtowego. Tam będziemy mieli w tym roku 20 uczestników i trzymamy za nich kciuki, 

żeby wszyscy podeszli z sukcesem później do egzaminu na patent żeglarza. Inne 

aktywności na wodzie, już po naszej konferencji 6 maja, 9 maja w poniedziałek 

zeszliśmy na wodę. Zaczynają najmłodsze grupy się licznie pojawiły, klasy 0-3, w tym 

grupy zerowe jeszcze z przedszkoli wsiadły na te najmniejsze łódeczki na Optymisty i to 

są do tej pory 34 grupy. Takie zajęcia trwają ok 4,5 godziny na przystani Siennicka 5 

przy szkole ZSO nr 6 przy ul. Głębokiej, więc te okolice, tam mamy to miejsce, gdzie 

odbywają się zajęcia na Optymistach. Odbywają się też zajęcia na kajakach i na łodziach 

wioślarskich, takie miksowane zajęcia trochę tego, trochę tego klasy 4-8 i tam było już 

34 grupy. To są trochę dłuższe zajęcia 6-godzinne. Klasyczny PEM, czyli tak jak na 

zdjęciu po lewej stronie z mapą Gdańska, zajęcia, które są znane od samego początku 

realizacji Programu Edukacji Morskiej czyli wypłynięcie spod Narodowego Muzeum 

Morskiego wodami kanału portowego przez Motławę aż do ujścia mijając Twierdzę 

Wisłoujście pod latarnię w Nowym Porcie i wyjście na zatokę przy dobrych warunkach 

pogodowych, gdy Kapitanat zezwoli na rozwiniecie żagli i wyjście w ogóle na wodę 

otwartą też 34 grupy klasy od 4 do 6, zajęcia 5-godzinne w ciągu jednego dnia 2 grupy 

jesteśmy w stanie obsłużyć. We wrześniu czekają nas rejsy oldtimerami różnymi, m. in. 

STS Generał Zaruski. Na tym oldtimerze będziemy mieli również możliwość rozwijania 

oferty, realizacji oferty dla dzieci z różnymi niepełnosprawnościami, ale to od września. 

Też rejs zatokowy 2-dniowy dla tej młodzieży z Gdańskiego Klubu Edukacji Morskiej, 
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takiego elitarnego klubu, gdzie więcej czasu poświęcimy tej młodzieży, żeby po 

pierwsze wyszkolić ich na żeglarza jachtowego, żeby lepiej weszli w kulturę morską, 

więc spotkania integracyjne, a również przewidujemy dla nich wolontariat realizowany 

na różnych oldtimerach. Tam mamy zakupioną odzież, materiały tak, żeby nie obciążać 

armatorów i będziemy tą naszą młodzież prowadzili na te zajęcia szkutnicze. Nasza 

nowość w tym roku, w tym kontraktowaniu trzeciego etapu na 2021-2023 bogatsza 

oferta dla młodzieży, ale również wyrównywanie dostępu ogólnie do oferty, pojawia się 

ciekawa oferta dla dzieciaków z różnymi niepełnosprawnościami. Przewidujemy oprócz 

oldtimerów również zajęcia na basenie, gdzie będziemy wodowali sprzęt żeglarski tak 

jak bączki wioślarskie, kajaki, może smocze łodzie nawet, czy małe Optymisty tak, żeby 

pierwszy kontakt dla tych dzieci z wodą był właśnie w takich asekurowanych warunkach 

ze specjalistami i z zakresu żeglarstwa, ale też nauczycielami, którzy specjalizują się w 

kształceniu uczniów z niepełnosprawnościami, ze specjalnymi potrzebami 

edukacyjnymi, tak to ogólnie nazwijmy. Te osoby też pójdą na przystań, zaznajomią się 

z przystanią, pomacają się ze sprzętem i myślę, że będą w stanie też kolejne kroki robić, 

aby móc korzystać z zasobów naszych wodnych w Gdańsku.           

 
Gdańsk pod żaglami wiedzy to jest projekt, o którym wspominałam finansowany z RPO 

WP. On też ruszył w 25 szkołach podstawowych. Jak dotąd zawiązały się takie szkolne i 

międzyszkolne koła edukacji morskiej prowadzone przez nauczycieli, którzy są też w 

tym projekcie doszkalani, budują swoją kompetencję, najczęściej są to nauczyciele W-F-

u, ale nie tylko, biologii, geografii, różni tak naprawdę. Realizowane są w ramach tych 

kółek wycieczki do Muzeum Morskiego, do latarni morskiej, do różnych instytucji 

związanych właśnie z morskością i będą realizowane miejskie gry terenowe, w zasadzie 

są one już opracowane i gotowe do przetestowania. Odbywają się wycieczki żeglarskie 
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jednodniowe. To są zajęcia, gdzie dzieci z naszych kółek szkolnych są wyjmowane z klas 

i idą ze swoim opiekunem w trakcie zajęć lekcyjnych na taką wycieczkę szkolną, więc to 

jest ta formuła. Latem od połowy lipca do sierpnia będzie zorganizowanych 5, już są 

zakontraktowane, 5 obozów 7-dniowych, każdy dla 50 uczestników, czyli 250 

uczestników z tego projektu skorzysta z takich darmowych zajęć, darmowych obozów 

żeglarskich. Od września będą jeszcze podróże edukacyjne 2-dniowe z zajęciami na 

wodzie mieszane, warsztaty z elementami orientacji zawodowej, zajęcia stacjonarne na 

symulatorach żeglarskich w Gdyni w placówce prowadzonej przez Pomorski Związek 

Żeglarski. Na samo zakończenie piknik edukacyjny z regatami żeglarskimi dla uczniów z 

formą właśnie rywalizacji. Nauczyciele również rozpoczęli swoje wsparcie oprócz tego, 

że prowadzą zajęcia w szkołach, za które są wynagradzani to sami budują kompetencje, 

odbył się warsztat wprowadzający do edukacji morskiej, żeglarskiej. Później będzie 

jeszcze taka akademia animatora edukacji morskiej cykliczne spotkania poszerzająca 

właśnie kompetencje, będą mogli też skorzystać ze szkolenia żeglarskiego 

przygotowującego do zdobycia uprawnień żeglarza jachtowego i w sumie to tyle o tym 

programie.     

 
Mamy też cały czas realizowaną ofertę przez placówki oświatowe w tym Gdański Zespół 

Schronisk i Sportu Szkolnego. Tu głównie myślę o kajakarstwie, o smoczych łodziach, w 

przyszłości deski SUP, Pałac Młodzieży ma też swoją pracownię szkutniczą, ma również 

pracownię żeglarską dla dzieci w wieku 6-19 lat, gdzie od poniedziałku do soboty 

można korzystać z bezpłatnych zajęć ci, którzy są zapisani właśnie do pracowni na 

przystani przy ul. Tarcice 17, ale też we współpracy ze wspomnianym ZSO nr 6 przy 

Głębokiej. Tam w szkole zajęcia szkutnicze się odbywają. Wykorzystywane są obiekty 

również w czasie zimy do gier i zabaw żeglarskich.      
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Działania prowadzi wspominana właśnie ZSO nr 6. Tu warto powiedzieć, że to jest 

szkoła typowo skierowana na sporty wodne, bo są i klasy wioślarskie, kajakarskie, 

żeglarskie, ratownictwa wodnego. Szeroko współpracuje z Pałacem Młodzieży i ze 

Schroniskami oraz z różnymi klubami sportowymi z AZS AWF, z Motławą, z MRKS-em, z 

Drakarem, z NCŻ, z Gdańskimi Lwami.    

 
Natomiast w dwóch szkołach mamy typowo klasy pływackie czy oddziały, w których 

pływanie trenują uczniowie. Podane w liczbach, wszystko jest państwu udostępnione, 
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więc można do tego sięgnąć. Jest to SP nr 2 na Morenie i Zespół Szkół Sportowych i 

Mistrzostwa Sportowego na Subisława.   

 
Zrobiliśmy takie ankietowe rozpoznanie dla pani Prezydent na styczeń mniej więcej, 

żeby mieć obraz tego co się dzieje w naszych placówkach. Realizują przeróżne projekty 

w obszarze wodnym, również z wykorzystaniem funduszy i projektów Erasmus +, 

eTwinning, dużo projektów z obszaru ochrony wody, zanieczyszczeń wody, ale też 

różne konkursy są realizowane artystyczne, ale nie tylko, też zawody pływackie. Zespół 

Szkół Sportowych i Mistrzostwa Sportowego organizuje takie zawody. Są Spartakiady 

wodne dla gdańskich szkół podstawowych i ponadpodstawowych, więc pełen przegląd. 

Są też na naszym rynku lokalnym podmioty, które oferują bezpłatną bądź częściowo 

płatną ofertę zajęć z zakresu edukacji morskiej. Też chciałabym tu zwrócić uwagę na 

Samorząd Województwa Pomorskiego, który dla tych osób, które mamy w projekcie 

Gdańsk pod żaglami wiedzy dodatkowo z tego poziomu wojewódzkiego dla wszystkich 

gmin, które biorą udział w Programie edukacji morskiej tym strategicznym 

przedsięwzięciu wojewódzkim przeznacza również dodatkowe środki ze swojego 

budżetu i kieruje również dodatkową ofertę dla uczniów i dla nauczycieli 

komplementarną do naszego projektu gminnego Gdańsk pod żaglami wiedzy. Mając na 

uwadze właśnie taką konieczność dobrej komunikacji oferty i różnorodności, 

wszechstronności tak, żeby mieszkaniec mógł rzeczywiście znaleźć potrzebne dla siebie 

informacje oczywiście tutaj warto zwrócić uwagę, że bardzo dobrze jest prowadzona 

strona Zaruskiego, gdzie wszystko to co się dzieje na Zaruskim i wokół jest 

przedstawiona, natomiast wiele więcej się tak naprawdę dzieje w mieście i za cel 

wzięliśmy sobie stworzenie takiej strony w serwisie gdansk.pl, która by mówiła o 

edukacji morskiej, przede wszystkim o programie edukacji morskiej tym projekcie 
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Program edukacji morskiej w Gdańsku, o którym wspomniałam o tym naszym 

flagowym WRS-owym programie z finansowanym właśnie z pieniędzy miejskich, z 

budżetu edukacyjnego, ale również chcielibyśmy zawrzeć taką informację dodatkową o 

tej ofercie bezpłatnej, o tym wszystkim, o czym powiedziałam powyżej. Ta strona myślę, 

że będzie w czerwcu, bo jeszcze musimy kilka uzgodnień porobić, żeby była jak 

najbardziej czytelna, ale już dzisiaj mogę państwa odesłać do Facebooka edukacja 

morska Gdańsk, gdzie na bieżąco z programu edukacji morskiej w Gdańsku 

publikowane są zdjęcia, relacje z tych wszystkich zajęć, o których wspominałam. Myślę, 

że na tym bym zakończyła prezentację. Jestem gotowa na pytania jeśli państwo mają. 

Dziękuję.        

 
 

 



 

 

 

24 

 

 

 

 

 
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękujemy bardzo za obszerną prezentację. Tak jak wspominałam ona jest również na 

państwa skrzynkach mailowych. Czy ze strony państwa radnych są jakieś pytania? Nie 

widzę. Pozwolę sobie zadać dwa pytania. Pierwsze dotyczy, pani wskazywała w prezentacji 

różne grupy, że są 34 grupy i moje pytanie z czego to wynika? Czy tylko tyle może być? Czy 

nie ma chętnych? Jak te grupy się tworzą? Czy one są zmieszane z różnych szkół? Czy 

dziecko może się samo zgłosić? Czy rodzic zgłasza? Czy nauczyciele? Jak to od strony 

formalnej wygląda?    

 

Pani Aleksandra Kulik – Starszy Inspektor w Referacie Strategii i Programów 

Społecznych w Wydziale Rozwoju Społecznego  

34 grupy to są grupy, które sprawozdajemy od początku realizacji programu tej edycji, 

czyli stacjonarnie od 24 marca ruszyły do dzisiaj, także to jest dopiero sam początek. Tak 

samo na wodzie. To jest za okres od 9 maja do dzisiaj te 34 grupy, więc jesteśmy cały czas 

rozpędzeni. Tych grup będzie o wiele, wiele więcej, bo budżet jest spory. To jest 1 200 000 

zł na dwa lata. W tym roku ponad 500 000 zł pewnie będzie wykonanie. Grupy, na naszym 

Facebooku tym edukacja morska informujemy cały czas jak zapisy mogą być prowadzone. 

Polega to na tym, że w szkole musi się znaleźć koordynator, może to być jeden, może być 

kilku zwłaszcza jeżeli jest duża szkoła. On występuje do organizatora, do realizatora do 

UKS szóstka o utworzenie konta. Jak już ma konto to może zalogować się i wybrać z 

kalendarza dostępnych imprez, wydarzeń, które są wolne i zapisuje swoją grupę. 

Najczęściej jest to klasa, bo wtedy jest dosyć łatwo zorganizować wyjecie tej grupy ze 
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szkoły, zapewnić zastępstwa. Wszystkie te oferty, o których mówię one są realizowane w 

programie od godziny mniej więcej 8 do 16:00, więc to jest taka typowa nauka, cudowna 

edukacja, ale na zewnątrz, kulturowa, morska, ekologiczna, geograficzno-biologiczna, bo 

tam mamy też scenariusze zajęć odwołujące się do tych treści, więc tak to wygląda.   
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Pytanie odnośnie tego wątku. Załóżmy, że taki koordynator w szkole się nie znajdzie, a 

rodzic dziecka bardzo by chciał, żeby dziecko dołączyło. Może się podłączyć do jakiejś 

innej grupy? Jak to wygląda?  
 

Pani Aleksandra Kulik – Starszy Inspektor w Referacie Strategii i Programów 

Społecznych w Wydziale Rozwoju Społecznego  

Przewidujemy grupy mieszane, ale najczęściej są to grupy z jednej szkoły. Musi jednak być 

ktoś, kto z tym dzieckiem przyjdzie i weźmie za nie odpowiedzialność, więc tutaj 

sugerowałabym przez sekretariat do pani dyrektor prosto, że jest taka potrzeba i myślę, 

że jakiś taki opiekun szkolny się znajdzie. W tym programie jednak liczymy na to, nie 

mamy środków na takich opiekunów, którzy koordynują dodatkowo, chodzą, zbierają, 

tylko to musi być ta inicjatywa i ta przedsiębiorczość musi wyjść w działaniu od szkoły, od 

jakiegoś nauczyciela.   
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję bardzo. Jeszcze jedno pytanie. Dużo było o łodziach, o zajęciach na samej 

wodzie. Natomiast kwestia samego pływania, bo widomo, że te szkoły, które mają baseny 

jest mniejszy problem, natomiast jak to wygląda ze szkołami, które tych basenów nie 

mają, cała ta procedura nauki pływania, bo wiem, że szkoły dojeżdżają na inne baseny, ale 

czy to jest takie, że dziecko może się zapisać czy bardziej, że to jest obowiązkowe, żeby 

jednak te dzieciaki potrafiły pływać, bo jeżeli wejdą na łódkę wcześniej czy później to 

pewnie żadne dziecko nie wejdzie, gdzie nie miało wcześniej styczności z wodą i nie 

potrafi pływać, będzie to strach dla niego, więc z tej strony takiej pierwszej jak z tym 

pływaniem to wygląda, bo też mam dużo znajomych, którzy jeżeli dzieci nie chodzą do 

szkoły, gdzie jest basen to po prostu na prywatne zajęcia wysyłają dzieci, żeby się nauczyły 

pływać. Jak to w tym zakresie wygląda?   
 

Pani Aleksandra Kulik – Starszy Inspektor w Referacie Strategii i Programów 

Społecznych w Wydziale Rozwoju Społecznego  

Akurat nie zajmuję się szkołami, które są typowo sportowe, czy mają baseny, ale z mojego 

rozeznania to rzeczywiście też sama swoje dziecko i też na prywatnej nauce pływania. To 

jest zawsze pewnie wybór też szkoły, czy chce godziny W-F-u kumulować i wykorzystywać 

na naukę pływania, bo wtedy to jest kosztem tych zajęć na sali i jak daleko ma po prostu 

do najbliższego basenu. Corocznie jest tak, że harmonogram jest ustalany. Szkoły, które 
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chcą mieć zakontraktowane konkretne godziny spotykają się, planują, kto, gdzie, które 

godziny na basenach w innych szkołach, bądź tych, które są zarządzane przez GOS, więc 

takie grafiki się tworzy. Na ogół to zależy moim zdaniem od dyrekcji i od tego jak 

odczytuje potrzeby, które są, albo nie są zgłaszane przez rodziców, więc to jest jedna tak 

naprawdę strona. Drugą rzecz, którą chciałabym przy okazji powiedzieć to my pytamy się 

dzieci, które wchodzą na sprzęt żeglarski czy umieją pływać, natomiast nie jest to 

warunkiem koniecznym. Robią małe kroczki, zawsze też jest możliwość, ze ktoś na 

przykład spróbuje, ale mu się nie spodoba i zostanie na przystani i tam mamy człowieka, 

który może z nim zostać na tej przystani, dlatego też potrzebujemy tego nauczyciela, który 

przychodzi jako wychowawca z grupą. Tu warto dodać, że wszystkie dzieci są 

ubezpieczone na czas zajęć wodnych. Sam organizator ma też polisę wykupioną od 

odpowiedzialności cywilnej i zapewniona jest pełna asekuracja łącznie z łodzią 

pontonową, która patroluje ten akwen, na który puszczamy Optymisty, łodzie i kajaki, więc 

to jest tak zorganizowane.    
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Bardziej mi chodzi w kontekście takim, że wiem, że jeżeli szkoła po prostu tego nie 

zorganizuje, a nie oszukujmy się, jak szkoła ma gdzieś dalej basen to jest to trudne do 

zrealizowania, bo musi dojechać, te dzieci muszą się przebrać, wysuszyć włosy, więc zdaję 

sobie sprawę z tego, że to jest problem, natomiast też nie każdego rodzica stać na to, żeby 

wysłać dziecko na prywatne lekcje i tak się zastanawiam co można by było zrobić, żeby 

nawet dzieci mogły, albo rodzice tych dzieci mogły zgłaszać się na takie lekcje. Czy w ogóle 

o czymś takim myśleliście, żeby miasto organizowało dla takich mieszanych grup, już nie 

dla całych klas, żeby jednak dzieci, te, których nie stać na prywatne lekcje, żeby się 

nauczyły pływać, bo jednak mieszkamy nad morzem i gdzieś ostatecznie może to być 

problemem kiedy się nie nauczą za dzieciaka to wiadomo jak jest później, tylko trudniej.    
 

Pani Aleksandra Kulik – Starszy Inspektor w Referacie Strategii i Programów 

Społecznych w Wydziale Rozwoju Społecznego  

Zgadza się. Na pewno trzeba by było zbadać przepustowość naszych obiektów, żeby 

zaprojektować taką ofertę. Ja korzystam jeszcze czasami z Karty Mieszkańca z tego 

jednego darmowego wejścia w roku, więc ewentualnie jeszcze taka mała podpowiedź. 

Rzeczywiście to trzeba by było sprawdzić przepustowość tych obiektów. Fajnie, że 

powstają nowe pływalnie, czy ta na Stogach, czy na Oruni, w przyszłości w okolicach 

Gdańska Południe, więc być może ta perspektywa się będzie otwierała na to, żeby 

upowszechniać…  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Właśnie przy tej okazji, że nowe się będą otwierać to właśnie może warto pomyśleć o 

takim programie dla dzieci z grup mieszanych, bo czasami na szkołę właśnie, zdaję sobie 
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sprawę z tego, że to jest problematyczne, że jednak później te dzieci wracają, mogą się 

przeziębić, to nie jest w tym samym budynku, ale może po zajęciach szkolnych, żeby może 

taką ofertę jeżeli oczywiście środki na to pozwolą i my będziemy mogli jakoś wspomóc 

wnioskiem to myślę, że na pewno warto by było pomyśleć o czymś takim. Taka moja 

sugestia. Dziękuję w takim razie. Czy są ze strony państwa radnych jeszcze jakieś 

dodatkowe pytania? Dziękujemy bardzo za prezentację i zapraszamy na kolejne komisje. 

Przechodzimy do kolejnego punktu.    

PUNKT  - 8 
 

Rozpatrzenie wniosku dotyczącego nadania imienia Leona Walleranda zespołowi 

zmodernizowanych boisk przy Zespole Szkół „Conradinum” 

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

To mieliśmy na poprzedniej Komisji. Mówiłam, że to skonsultuję i wrócimy do tematu na 

najbliższej naszej Komisji. Mamy gościa, wnioskodawcę, pan Stanisław Onych, dzień 

dobry.  
 

Pan Stanisław Onych 

Dzień dobry pani.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Oddam panu głos. Bardzo bym prosiła, co prawda Komisja dostała wniosek, ale proszę 

pokrótce opowiedzieć o tym wniosku i też bym bardzo prosiła o informację, czy w ogóle to 

było konsultowane ze szkołą? Skąd pomysł? Oddaję głos, a na pewno się narodzą jakieś 

pytania.  
 

Pan Stanisław Onych 

Dzień dobry państwu jeszcze raz. Chciałem podziękować pani przewodniczącej za 

zaproszenie na posiedzenie Komisji. Co mnie skłoniło do tego, by z takim wnioskiem 

wystąpić? Po prostu na początku roku ukazała się publikacja, że będą modernizowane 

zespół boisk przy Conradinum. Ja takiej nazwy używam. Kiedyś to było Technikum 

Budowy Okrętów i Conradinum. Chciałem, żeby po prostu przy okazji tej modernizacji 

uhonorować wieloletniego nauczyciela W-F-u Leona Walleranda, który był nie tylko 

nauczycielem W-F-u, ale również był trenerem GKS Wybrzeża, Spójni Gdańsk i na tym 

boisku wychował w ciągu swojej pracy ok 80 reprezentantów Polski. Uważam, że po 

modernizacji należałoby się temu nauczycielowi, który dbał o młodzież, spod jego ręki 

wyszedł m. in. nasz najsłynniejszy piłkarz ręczny trener reprezentacji Polski, a obecnie 

Prezydent Miasta Kielc, Bogdan Wenta. Co tu dodać więcej? Nie chciałbym przedłużać 

swojego wystąpienia. Liczę na to bardzo, że Komisja przychylnie ustosunkuje się do 

mojego wniosku i pozytywnie zarekomenduje wniosek o nadaniu imienia zespołowi boisk 
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modernizowanych im. Leona Walleranda. Jeżeli byłby jakieś pytania, nie chciałbym 

przedłużać, jeżeli by były jakieś pytania to bardzo proszę.    
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękujemy. Czy ze strony państwa radnych są pytania? Mam pytanie, czy pan 

konsultował to w ogóle z dyrekcją szkoły?    
 

Pan Stanisław Onych 

Pani przewodnicząca, wszystkie moje ruchy, które wykonuję uzgadniam i powiadamiam 

dyrektora Butowskiego, także o każdym moim kroku wie. Ja szerzej występowałem 

również do ostatnio pana posła Piotra Adamowicza, o wsparcie też go prosiłem. On 

bardzo przychylnie się do mojego wniosku ustosunkował i mam z nim kontakt.   
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Pytam, bo wniosek przyszedł od pana. Pan jest absolwentem tej szkoły, ale od dyrekcji nic 

nie przyszło, dlatego pytam, bo nigdy nie wiadomo. Dziękuję, bo pytań nie ma. Proszę czy 

pan dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego może nam powiedzieć jak w ogóle wygląda 

procedura? Czy my możemy podjąć taki wniosek, bo szczerze mówiąc próbowałam się 

zorientować jak to wygląda, ale chyba takich sytuacji nie było, więc bardzo proszę, oddaję 

panu dyrektorowi głos jak to może wyglądać.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego   

Dzień dobry pani przewodnicząca, szanowni państwo, pan Stanisław też zdaje się 

kontaktował się z Wydziałem Rozwoju Społecznego, wiem, że był kontakt z panią Anną 

Przybyszewską, kierowniczką Referatu Opieki i Wychowania, akurat zajmuje się tymi 

tematami związanymi z inwestycjami na terenie naszych placówek i jedyna wątpliwość, 

którą mamy, bo nie wchodzę w merytorykę, w ocenę tego, czy to jest zasadne czy 

niezasadne, bo zawsze każde tego typu działanie też wpływa na promocję samej placówki 

i tego wydarzenia jakim byłoby otwarcie boisk, natomiast ja mogę na to patrzeć przez 

pryzmat prawa oświatowego. Prawo oświatowe mówi o nadawaniu imion szkołom, 

przedszkolom, zespołom placówek, natomiast nie ma tam nigdzie mowy o nadawaniu 

imienia jakiemuś elementowi tych placówek, tej infrastruktury, która wchodzi w skład 

placówki. To  jest jakby pierwsza wątpliwość. Natomiast w informacji, którą myśmy 

przekazywali wskazywaliśmy, bo tam zdaje się, że też pojawił się pomysł nie tyle nadania 

imienia co upamiętnienia osoby, o której pan Stanisław powiedział, np. jaką tablicą 

pamiątkową i w tym zakresie te procedury zostały panu Stanisławowi przekazane. Tam są 

oczywiście oprócz tego wniosku, który należy złożyć do Biura Kultury w Urzędzie Miejskim 

w Gdańsku to będzie konieczność oczywiście uzgodnienia tego z GZDiZ na ile takie 

zamontowanie takiej tablicy jest możliwe i nie wiem, czy tutaj jeżeli chodzi o fasadę 

budynku nie wejdzie też Konserwator Zabytków.  
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Pan Stanisław Onych 

Przepraszam, jeśli mogę.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Bardzo proszę panie Stanisławie.  
 

Pan Stanisław Onych 

Po konsultacji z dyrektorem Butowskim w trakcie tej modernizacji projektant ma 

zaprojektować taką jakąś podstawę, postument pod tablicę przy maszcie, który będzie 

zamontowany przy boisku. Chcemy zrezygnować z montażu tej tablicy na budynku sali 

gimnastycznej. Chcemy to umieścić przy maszcie.   
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego   

Myślę, że to rozwiązywałoby kwestię, ewentualnie konsultacja z GZDiZ czy jest to możliwe i 

oczywiście kwestia BHP, zapewnienia bezpieczeństwa, bo trzeba to tak zrobić, żeby też nie 

stanowiło zagrożenia dla uczniów, którzy będą uprawiali sport w tym miejscu. Natomiast 

to by rozwiązało rzeczywiście sporo kwestii, ale znowuż wracam do tej głównej tezy, nie 

kwestia nadania imienia, a upamiętnienie tablicą pamiątkową, tak?    
 

Pan Stanisław Onych 

Mi też głównie chodzi o upamiętnianie, bo to nie ma znaczenia. Ten nasz profesor 

Wallerand naprawdę całe serce wkładał w wychowanie młodzieży. Wielu młodym ludziom 

pomógł w życiu. Także chciałbym, żeby go upamiętnić.   
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Wiemy, ale czy dla pana właśnie taka tablica pamiątkowa by była wystarczająca? 

Procedury pan zna, bo my jako Komisja oczywiście myślę, że wspólnie jak najbardziej 

rozumiemy i popieramy ten wniosek, natomiast formalnie nie możemy nic więcej zrobić, 

bo procedury będą już na pewno po państwa stronie.   
 

Pan Stanisław Onych 

Pani przewodnicząca my chcemy właśnie uniknąć tej całej procedury, Konserwator 

Zabytków, wszystko, wszystko, zwróciliśmy się do projektanta, żeby on naniósł po prostu 

w projekcie modernizacji i chcielibyśmy to wszystko ominąć i na 15 września, tak jak 

dyrekcja planuje otwarcie tych boisk, chcielibyśmy też tą tablicę tam gdzieś umieścić i żeby 

ta młodzież wiedziała, że taki człowiek był. On przez 30 lat był nauczycielem. Był bardzo 

srogim nauczycielem, powiem pani, mam już 70 lat i chciałbym za swojego życia 

uczestniczyć właśnie w otwarciu tych boisk, bo te boiska przez 80 lat nie były 

modernizowane. Na tym asfalcie wychowało się wielu młodych piłkarzy, dlatego 

chciałbym, żeby to się pozytywnie zakończyło, a pani przewodniczącą i szanowną Komisję 

prosiłbym o pozytywną opinię w tej sprawie.   
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Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Jest pan, rozumiem, w kontakcie z Wydziałem Rozwoju Społecznego.  
 

Pan Stanisław Onych 

Tam napisałem, złożyłem wniosek, złożyłem wniosek do GZDiZ, czyli do Zarządu Dróg i 

Zieleni, także gdzie tylko możliwe.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Rozumiem, że procedura jest panu znana? Czy możemy panu jeszcze coś wyjaśnić?  
 

Pan Stanisław Onych 

Nie, nie, procedura jest znana.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Nasze podjęcie jakiegokolwiek działania tej procedury nie zmieni. My popieramy jak 

najbardziej pana zaangażowanie, natomiast nie przyspieszymy w żaden sposób tego co 

się zadzieje z tą tablicą.  
 

Pan Stanisław Onych 

Miasto jest gospodarzem szkoły, także my jako absolwenci na własną rękę niczego zrobić 

nie możemy. Musimy mieć akceptację gospodarza. Tylko bym prosił o pozytywną 

rekomendację.  
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dobrze. Proszę pana dyrektora Krygera, czy pan dyrektor uważa, że my formalnie 

możemy wydać taką rekomendację.  
 

Pan Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego   

Tak jak pani przewodnicząca wskazała, nie zmienia to jakby dwóch rzeczy. Po pierwsze 

formalnej procedury, czyli tego wniosku o tablicę i właśnie GZDiZ  i tego wszystkiego co 

powiedzieliśmy sobie i drugiej rzeczy, na pewno nie zmienia tego, że autonomiczną 

decyzję i tak podejmie administrator obiektu czyli dyrektor Butowski. Jeżeli pan jest w 

porozumieniu z panem dyrektorem Butowskim, z Radą Pedagogiczną to tylko zachęcam 

do tego, żeby to była okazja do świętowania.  
 

Pan Stanisław Onych 

Jestem wiekowym człowiekiem, więc jestem za, żeby to było jak najszybciej.   
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Ze strony Komisji nic nie przyspieszymy.  
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Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Pani Przewodnicząca, czy mogę dwa słowa?   

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Proszę bardzo.  

 

Radny Piotr Dzik – członek Komisji 

Dziękuję. Widzę tak, że jest chęć, wola z dwóch stron, widzę chęć pana, który złożył 

wniosek, zresztą zaszczytny wniosek, który popieram. Ułamek znam sprawy, niewielki, ale 

uważam, że z czystym sumieniem możemy to poprzeć pani przewodnicząca i jestem za i 

widzę, że wydział i jeżeli trzeba by było też wsparcia z Komisji Polityki Gospodarczej to 

proszę pana, żeby pan złożył wniosek, żebyśmy my też jako Komisja Polityki Gospodarczej 

i Morskiej poparli ten wniosek. Ja jestem za pani przewodnicząca. Dziękuję serdecznie.    

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Wniosek był skierowany do Rady Miasta Gdańska, nie do nas bezpośrednio do komisji, 

natomiast pani przewodnicząca przekazała nam, do Komisji. Pan składał wniosek do Rady 

Miasta, do pani przewodniczącej. To tak gwoli ścisłości. Tak jak powiedziałam, nie zmieni 

to proceduralnie nic. Te kroki trzeba będzie przejść, natomiast na pewno ten wniosek 

zmieniałabym, tak jak pan dyrektor słusznie zauważył sam wniosek był o nadanie imienia, 

natomiast myślę, że zmienimy na wniosek dotyczący upamiętnienia pana Leona 

Walleranda. Ten wniosek formalnie nic nie zmieni, ale widzę, że pan jest zaangażowany i 

zależy panu, żeby taki wniosek od nas z Komisji wyszedł, więc postawię taki wniosek. Mam 

nadzieję, że wszyscy państwo radni się zgodzą co do tego wniosku.    

 

USTALENIA KOMISJI – WNIOSEK                   

Komisja Sportu i Turystyki RMG zwraca się z prośbą o upamiętnienie pana 

Leona Walleranda poprzez zamieszczenie tablicy pamiątkowej przy zespole 

modernizowanych boisk przy Zespole Szkół „Conradinum” w Gdańsku Wrzeszczu przy ul. 

Piramowicza 1/2. 

Pan Leon Wallerand był wieloletnim nauczycielem wychowania fizycznego w 

„Conradinum”, trenerem piłki ręcznej m. in. GKS Wybrzeże, wychowawcą wielu 

reprezentantów Polski w piłce ręcznej.  
 

Karta z głosowaniem imiennym stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Wniosek nr 42-05/7-1/2022 
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Głosowanie za podjęciem wniosku. 

Radny Lech Wałęsa – za 

Radna Kamila Błaszczyk – za 

Radny Piotr Dzik – za 

Radna Alicja Krasula – za 

Radny Przemysław Malak – za 

Radna Beata Jankowiak – za 

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Gratulujemy, wszyscy jednogłośnie jesteśmy za. Czekamy na efekty pracy. Życzymy 

powodzenia, żeby to stało się jak najszybciej i bez zbędnych formalności.  

 

Pan Stanisław Onych 

Dziękuję pani przewodnicząca. Pozdrawiam serdecznie państwa.   

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Dziękuję bardzo. Do widzenia.  

 

Pan Stanisław Onych 

Do widzenia.  

 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Widzę, że pan prezes Wysocki się z nami nie połączył. Czy jest ktoś z Gdańskiej Organizacji 

Turystycznej? Może ktoś się podłączył kiedy obradowaliśmy? Nie widzę. Moja propozycja 

jest taka, skontaktuję się z panem prezesem, być może musiał być na jakimś spotkaniu i 

przeniesiemy te dwa punkty na kolejne posiedzenie komisji.   

 PUNKT  - 9 
 

Sprawy bieżące, wolne wnioski, korespondencja. 
 

Radna Beata Jankowiak – Przewodnicząca Komisji 

Czy ze strony państwa radnych są jakieś dodatkowe pytania, wolne wnioski? Czy państwo 

radni zgadzają się na zmianę tych punktów, czyli Promocja Miasta Gdańska i 

funkcjonowanie Karty Mieszkańca i Karty Turysty na kolejne posiedzenie, ponieważ nikt 

się nie stawił z Gdańskiej Organizacji Turystycznej. Jeżeli nie będę widziała sprzeciwu to 

przyjmuję, że wszyscy się zgadzamy i nie będę poddawała tego pod głosowanie. Nie widzę 

sprzeciwu.  

 

Na koniec sprawdzę obecność.  
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Radny Lech Wałęsa – obecny 

Radna Kamila Błaszczyk – obecna 

Radny Piotr Dzik – obecny 

Radna Alicja Krasula – obecna 

Radny Przemysław Malak – obecny 

Radna Beata Jankowiak – obecna 
 

Na tym posiedzenie zakończono – godz. 18:00  

 

 

Przewodnicząca 

Komisji Sportu i Turystyki RMG 

/-/ Beata Jankowiak 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła: 

Joanna Świeczkowska  


